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گروه سیاسی- رحمان زین الدین: 25 
شــهریور سالروز مرگ مهســا امینی است که 
به تبع آن باعث شــد اغتشاشــاتی در سراسر 
کشور در مخالفتِ برخورد سلبی با موضوع بی 
حجــاب رخ دهد. پــس از آن نه فقط موضوع 
حجاب در کشــور بهتر نشــد بلکه بسیاری از 
افرادی که حداقل هــا را رعایت می کردند هم 
به ســمت تغییر چهره ظاهری حرکت کردند. 
پس از آن انتقادات بســیاری از تندروها به قوه 
قضائیه درباره برخــود و خلاهای قانونی باعث 
شد تا این قوه را مجبور کند که لایحه ای برای 
سامان بخشــیدن و وحدت رویه احکام قضات 
در پرونده های منکراتی ایجاد شود. بعد از تایید 
دولت و ارســال آن به مجلــس، نمایندگان با 
توجه به نزدیکی ســالروز مرگ خانم امینی و 
انتخابات مجلس برای بررسی آن در کمیسیون 
مشترک براساس اصل 85 قانون اساسی تاکید 
کردند. تا دور از چشــم مردم بــه این لایحه 
رسیدگی کرده و برای مجبور به پرداخت هزینه 
ای نشــوند. البته این لایحه منتقدان بسیاری 
دارد. بســاری از نماینــدگان اصلاح طلب و یا 
مستقل مجلس براین اعتقادند که کشور باتوجه 
به درگیری فراوانی که در مســایل بین المللی 
و معیشتی دارد بهتر است که معضلات اصلی 
کشور را حل کند تا به این موارد فرعی بپردازد. 
چندی قبل نیز با دستور رئیس دولت سیزدهم 
بازهم ماموران فراجا به خیابان ها آمدند و اقدام 
به تذکر لسانی به مردم می کردند. که این نیز 
نوعی ایجاد حاشیه برای زندگی مردم محسوب 
می شــود تا ذهن آنها را از نابســامانی و عدم 

مدیریت بر مشکلات کشور دور کنند.
»مرتضی آقــا تهران« رئیس کمیســیون 
فرهنگی مجلس با اشاره به روند بررسی لایحه 
عفاف و حجاب در کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی عنوان کرد: بخش جدی از این 
لایحه، حدود ۴۰ ماده اول مربوط به کمیسیون 
فرهنگی و قســمت دوم لایحه که در رابطه با 
جرم انگاری اســت به کمیســیون حقوقی و 

قضایی ارتباط دارد.
وی با اشــاره به روند بررسی این لایحه در 
2 کمیسیون مذکور گفت: کمیسیون فرهنگی 

و حقوقی و قضایی در حال رســیدگی به این 
لایحه هستند، نمایندگان تا دیر وقت در مجلس 
حضور دارند و در حال تلاش برای ســاماندهی 
و بررسی این لایحه هستند تا بتوانیم به قانونی 

در تراز انقلاب اسلامی دست یابیم.
وی در ادامه گفت: هفته گذشته این لایحه 
در ســایت مجلس بارگذاری شــد. ۱۰ روز به 
نمایندگان مهلت دادند تــا نظرات خود را در 
سامانه مجلس وارد کنند. در حال حاضر برای 
ایــن لایحه حدود هزار و 5۰۰ پیشــنهاد ارائه 
شده است. بنابراین صاحب نظران می توانند در 
زمینه لایحه عفاف و حجاب نظرات خود را به 

نمایندگان برسانند.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی در تشریح رای اســتمزاجی مجلس 
به لایحه عفاف و حجاب که در روز شــنبه در 
صحن مجلس مطرح شد، گفت: لایحه عفاف و 
حجاب روز شنبه در صحن مجلس عنوان شد 
تا 85 شود. در آن رای استمزاجی، حدود ۱85 
رای موافقت کردند. در نهایت درخواست 85 به 
هیئت رئیســه داده شد. فرصت خوبی بود که 
لایحه به صحن مجلس نیاید چرا که این همه 
پیشــنهاد در دست 2۷۰ نماینده محترم وقت 
زیادی می برد که شاید حدود هفت الی هشت 

ماه وقت می گرفت.
آقاتهرانی بــا بیان اینکــه اکنون وضعیت 
اقتصادی که بســیاری از مردم بــا آن درگیر 
هســتند دارای اولویت و حائز اهمیت اســت، 
افــزود: در حال حاضر مجلس بررســی برنامه 
هفتم توسعه را در دستور دارد. به همین سبب 
این لایحه با رای استمزاجی مشمول اصل 85 
آیین نامه داخلی مجلس شــد و هفته آینده از 

صحن رای خواهد گرفت.
این عضو ارشــد جبهــه پایــداری گفت: 
متخصصان کمیســیون تخصصــی لایحه را 
بررسی می کنند بعد از آماده سازی، لایحه را به 
صحن برای رای گیری می فرستند در نهایت به 
شورای نگهبان ارجاع می شود شورا نظرات خود 

را پیرامون لایحه اعلام می کند.
در عیــن حال منتقدان ایــن لایحه بر این 
اعتقادنــد که باتوجــه به وضعیت بســیار بد 

اقتصادی مردم بهتر اســت تا حاکمیت وقت 
خود را صرف حل این مشــکلات کند نه اینکه 
به دنبال حاشیه های جدید برای کشور و مردم 

باشد.
کمیته سیاســی حــزب مردم ســالاری 
نیــز در بیانیه چند روز گذشــته بــا تاکید بر 
اولویت کنتــرل و کاهش تورم بر جلوگیری از 
بی حجابی آورده اســت: ای کاش همت و وقت 
دست اندرکاران امور تقنینی و اجرایی و قضایی 
و نهادهای دولتی و حکومتی درکنار جلوگیری 
از بی حجابی و کم حجابی تا حدود زیادی برای 
کنترل و کاهش تــورم اختصاص می یافت اما 
متاسفانه بي رغبتی برای مشــارکت مردم در 
انتخابــات از ناحیه برخی از دســت اندرکاران 
موجب شــده اســت که برای آنــان کنترل و 

کاهش تورم هم چندان اولویت نداشته باشد.
در ادامه این بیانیه بر بی نتیجه بودن گشت 
جدید ارشــاد و لایحه حجــاب و عفاف تاکید 
شده و این خواستار توقف گشت ارشاد به دلیل 

عملکرد نامطلوب شد.
این بیانیه در ادامه می افزاید: هرچند پیش 
از مرگ »مرحومه مهسا امینی« گشت ارشاد به 
طور کلی متوقف شد و اخیرا جانشین فرمانده 
کل نیــروی انتظامی هم با صراحت اعلام کرد 
که گشــت ارشــاد نداریم؛ با این حال عده ای 
اصــرار دارند که بگویند که در شــکل و قابل 
جدید همان گشت ارشاد باید تداوم پیدا کند 
و حتی اصــرار دارند علیرغم تکذیب چندباره، 
مســئولیت صدور مجوز آن را بر گردن جناب 
آقای رئیســی به عنوان رئیس شــورای عالی 

امنیت ملی بیندازند.
البته نباید آزموده را مجــددا آزمود، چون 
هرگونه اجبار، زور، ســرکوب و شــلاق برای 
اجرای حکم حجاب قطعا نتیجه معکوســی را 
در پی خواهد داشت و چهره رحمانی اسلام را 

کاملا مخدوش و مشوه جلوه گر می سازد.
دفترسیاسی مردم ســالاری لایحه حجاب 
و عفاف را نمایشــی از نابسامانی ها در موضوع 

حجاب می دانــد و تصریح می کند: بارها گفته 
شده است هیچ دولتی نمی تواند با ضرب و شتم 
یا جریمه های مالی ســنگین موفق به اجرای 
حکم حجــاب گردد و در طول چهار دهه پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی نیز اکثریت قریب به 
اتفاق مردم شــریف ایران خودشان به بهترین 
نحو از موضوع حجاب و عفاف حمایت کرده اند. 
حال بایدریشه یابی کرد که اولا چرا پس از ۴5 
سال نیازمند تصویب قانون عریض و طویل در 

این زمینه شده ایم؟!
ثانیا چگونه باید با فهم مطالبات نسل جدید 
به دنبال حل ریشــه ای این موضوع آن هم از 

طریق وضع قوانین روزآمد باشیم؟
حالا باید دید که اتفاقاتی که این روزها در 
کشور رخ می دهد و همه آنها از داخل یا خارج 
مجلس به نحوی با نمایندگان در ارتباط است، 
این عصاره هــای فضایل ملت می توانند از پس 
آن برآیند یا کشــور آبستن حوادت دیگری در 

آستانه فصل جدید انتخابات است.

مردمسالاریبررسیمیکند

قانونی برای اجرای احکام اسلام یا فرافکنی از مشکلات جامعه

حسینی:  مجید  سید   - سیاسی  گروه 
ادعای اینکه شعار نویســی روی دیوار سفارت 
انگلیس در ایران باعث شــده که ایران غرامت 
5۰۰ هزار پوندی بدهد یکبار دیگر داســتانی 
عجیب اما عبرت آموز از ســال گذشــته را در 
ذهن ها یــادآوری کرد؛ اتفاقی که متاســفانه 
شــهرداری تهران هم بــه آن دامن زد و بعد از 
اینکه دید شــرایط به نفعش نیســت، خودش 
را کنار کشــید. این گونه رفتارها که با عنوان 
اصولگرایی یا ارزشــمداری انجام می شــود و 
نمونه هــای قبلی آن، مثل حمله به ســفارت 
انگلیس و عربســتان پیامدهای ناگواری داشته 
است متاسفانه هیچ گاه مورد بازخواست جدی 
قرار نگرفته و باعث شده که زیان های بسیاری 
به کشــور وارد آید. حالا هــم اگرچه پرداخت 
خسارت بابت سعارنویســی از سوی یک مقام 
آگاه )و نــه مقامــات رســمی وزارت خارجه( 

تکذیب شده است، اما نمی توان از آثار نامطلوب 
اقدامی که سال گذشته توسط تندروها صورت 
گرفت و البته ســفارت انگلیــس از آن به نوع 

مطلوبی سوء استفاده کرد، گذشت.
ماجرای شعارنویســی روی دیوار ســفارت 
انگلیــس در تهران، در پاییز ســال گذشــته، 
زمانــی مورد توجه رســانه ها قــرار گرفت که 
ســفیر انگلیس در تهران سطل رنگ به دست 
اقدام به پاکســازی دیوار سفارت این کشور از 
شعارهای ضد انگلیسی کرد. سایمون شرکلیف 
همچنین در توئیتی چند عکس از پاکســازی 
دیوار سفارت منتشــر کرد و از سفارتخانه های 
آلمان، کره جنوبی، فرانسه، ایتالیا، برزیل و... که 
در این عملیات به او کمک کرده بودند تشــکر 
کرد. ســفیر انگلیس همچنین از برخی عابران 
نیز قدردانی کرد. پس از آن بود که رســانه ها 
و فعالان مجازی اصولگرا انگار فرصت جدیدی 

پیدا کرده اند و با انتشــار عکس شعارنویســی 
مجدد روی این دیوار، نوشتند که سفیر انگلیس 

باید دوباره دست به نقاشی شود.
در مقابل برخی کاربران دیگر هم نوشــتند 
این رفتارها محصول نفهمیدن قواعد روابط بین 
الملل است و تنها تصویری که از ایران به جهان 
مخابره می کند، تصویــری به دور از فرهنگ و 
تمدن است و تنها نتیجه ای هم که دارد انزوای 

بیشتر ایران در عرصه بین الملل است.
با این حال از آنجا که این کار توســط افراد 
ناشــناس صورت می گرفت چندان ارتباطی با 
دولت نداشــت، ضمن اینکه اگر گذشته را به 
یاد بیاوریم و خطای بزرگ حمله به ســفارت 
انگلیس توســط افرادی معلوم الحال در هشتم 
آذر ۱39۰ را مــرور کنیــم، همین که به جای 
حمله به این سفارت، این افراد به شعارنوشتن 
روی دیوار راضی هســتند یک پیشرفت بزرگ 

محسوب می شود!
با ایــن همه چندی بعد و در آذرماه ســال 
گذشــته در فضای مجازی عکس هایی منتشر 
شد که نشان می دهد بنر بزرگی در مقابل دیوار 
سفارت نصب شده و روی آن با یادآوری اشغال 
ایران توســط انگلیسی ها در جنگ جهانی دوم 
نوشته شده که »ننگ با رنگ پاک نمی شود«. 
همزمان خبرگزاری ایســنا در گزارشی از این 
اقدام شــهرداری هم انتقاد کند و نوشت: »در 

حالی که شعارنویســی ها بر روی دیوار سفارت 
ایــران در لنــدن همچنان برقرار اســت و هر 
روز تکرار می شــود و به علاوه تعرض و تجمع 
مقابل ســفارت ادامه دارد، ســفیر انگلیس، با 
همکاری کارکنان سفارتش و کارکنانی از دیگر 
سفارت خانه های اروپایی سطل رنگ به دست، 
شــعارهای نوشته شــده بر روی دیوار سفارت 
انگلیس را پاک کرد هر چند مدتی نگذشت که 
این شــعارها دوباره بر روی دیوار سفارت تکرار 
شد اما به نظر می آید سفارت و دولت انگلیس 
چیزی که برای خود می پسندند را برای دیگران 
از جمله ایران نمی پســندند؛ چــرا که تلاش 
دولــت و وزارت خارجه برای حفاظت فیزیکی 
از سفارت ایران در لندن و جلوگیری از تعرض 
افراد به آن تا کنون پاسخی در بر نداشته است 
و همچنان شعارنویســی بر روی دیوار سفارت 
ایران ادامه دارد. شهرداری تهران پس از نمایش 
سفیر انگلیس در تهران برای پاک کردن شعارها 
بر روی دیوار ســفارت، اقــدام به چاپ و نصب 
بنرهایــی در رابطه با این اقــدام و نیز اقدامات 
تاریخ پادشاهی بریتانیا علیه ملت و دولت های 
وقت ایران کرد؛ که البته بهتر بود این سازمان 
به عنوان یک نهــاد دولتی در این موضوع وارد 

نمی شد.« 
حالا هشــت ماه پس از آن داستان عده ای 
در فضای مجــازی عنوان کرده انــد که ایران 

بابت شعارنویســی روی دیوار سفارت انگلیس 
در تهــران غرامتی 5۰۰ تا 6۰۰ هزار پوندی به 
انگلیس پرداخته اســت اما در مقابل یک منبع 
آگاه، برخی از ادعا های منتشره مبنی بر این که 
دولت جمهوری اسلامی ایران به دولت انگلیس 
بابت شعار های نوشته شده بر روی دیوار سفارت 
لندن در تهران خسارت پرداخت کرده است را 

تکذیب کرد.
 این منبع در گفت وگو با خبرنگار ایســنا، 
ادعا های منتشرشــده در شبکه های اجتماعی 
مبنی بر این که دولت جمهوری اســلامی ایران 
به دولت انگلیس به  خاطر شعار هایی که در پی 
اغتشاشــات پاییز سال گذشته و در اعتراض به 
دخالت های آشکار لندن در امور داخلی ایران، 
بر روی دیوار سفارت این کشور در تهران نوشته 
شــده بود، خســارت پرداخته کرده را »کذب 
کامل« دانســت. این منبع مطلع همچنین از 
دارندگان حساب های مجازی خواست در انتشار 
مطالب »رعایت جانب صداقت« را داشته باشند. 
به  تازگی برخی از دارندگان حساب های کاربری 
در فضای مجازی مدعی شــده اند که ایران به 
خاطر این شــعار ها بیش از 5۰۰ هزار پوند به 

دولت انگلیس خسارت پرداخته است.
با این حال بدیهی اســت که خسارت اصلی 
جای دیگری بوده و باید در مقابل آن ایســتاد، 

امری که تا کنون اتفاق نیفتاده است. 

در حالی که دولت ســیزدهم وارد سومین 
ســال حکمرانی خود شده، از کل اعضای تیم 
اقتصادی دولت فقط محمدمخبر و احســان 
خانــدوزی باقــی ماندند و محســن رضایی، 
حجت الله عبدالملکی، سعید محمد، سیدجواد 
سادانی نژاد، علی صالح آبادی، محسن رضایی، 
رضا فاطمی امین و مسعود میرکاظمی، برکنار، 

استیضاح یا استعفا دادند.
به  گزارش خبرآنلاین »ابراهیم بت شکن، 
بت دلار رو بشکن«! این شعار حامیان رئیس 
در شب عید ۱۴۰2 بود که نرخ دلار از مرز 5۰ 

هزار تومان نیز عبور کرده بود.
تک رقمی کردن نرخ تورم، تغییر ساختار 
سازمان بورس، اصلاح ســاختار بودجه، قطع 
وابســتگی بودجــه از دلار، تقویت پول ملی، 
ریشــه کن کردن فقر تا پایان ســال ۱۴۰۰، 
ایجاد یک میلیون شغل و مسکن در هر سال، 
کاهش هزینه های درمان تا 5۰ درصد، رایگان 
شــدن اینترنت برای دهک های پایین جامعه، 
مبارزه با فســاد و... شعارهای زیبایی است که 

ابراهیم رئیسی با آن رئیس جمهور شد. بعد از 
تشکیل کابینه در مرداد ۱۴۰۰، تیم اقتصادی 
دولت متشــکل از افرادی بودند که حالا صرفا 

دو نفر از آنها باقی مانده است.
ترکیبی از امام صادقی ها، احمدی نژادی ها 
و افراد نزدیک به جبهه پایداری، تیم اقتصادی 
دولت ســیزدهم را با محوریــت بهبود وضع 

معیشت مردم تشکیل دادند.
اگرچه در ابتدای دولت، سیاســت های این 
تیم اقتصادی مورد انتقاد بود اما آنها در پاسخ 
به تمام انتقادات، از حجم آوارهایی ســخن به 
میان می آوردند کــه از دولت قبل باقی مانده 
و ســخنرانی های رئیس جمهور در سفرهای 
اســتانی به سمت امید بخشی به توده ها برای 

بهبود وضعیت اقتصاد بود.
چه آنکه ابراهیم رئیســی در ســوم خرداد 
۱۴۰۰ و قبــل از انتخابات گفته بود »یکی از 
مواردی که حتمــاً در دولت پیگیری می کنم 
و مــورد تأکید قرار خواهم داد؛ مســئله تیم 
اقتصادی هماهنگ اســت« اما به مرور و بعد 

از تشــکیل دولت میان اعضای آن، اختلاف ها 
آشکار شــد. اختلاف تیم اقتصادی در دو بعد 
ظاهر شد. در گام نخست، در برابر تصمیمات 
سخت اقتصادی همچون حذف یارانه ۴2۰۰ 
تومانی و در ماه های بعد تصمیم برای کنترل 
نرخ ارز و کالاهای اساســی، بــازار خودرو و 
نرخ تورم بود که به برکنــاری فاطمی امین، 
ســاداتی نژاد و صالح آبادی و در گام بعدی، 
ناهماهنگی ها حول محمدمخبر شکل گرفت 
که ســایه ســنگین آن بر محســن رضایی و 
میرکاظمی، جدایی آنهــا از تیم اقتصادی را 

رقم زد.
اهمیت محمد مخبر در تصمیمات اقتصادی 
رئیسی از آن جهت بود که هم او فرمانده تیم 
اقتصادی بود و حضورش در جلســه اقتصادی 
سران قوا پررنگ بود و هم به وقت پاسخگویی، 

او بود که در مجلس حاضر می شد.
چه آنکه در آخرین حضورش در مجلس و 
در پاسخ به اعتراض نمایندگان مجلس، گفته 

بود »همینی که هست!«

اما رئیســی بعد از هر برکنــاری، متاثر از 
جریان های سیاسی مطالبه گر از دولت که در 
انتخابات ۱۴۰۰ حامی او بودند، افراد نزدیک 
به این جریانات را که تعهد حزبی آنها برجسته 

تر است وارد تیم اقتصادی خود کرد.
مهرداد بذرپاش و نزدیک به جبهه پایداری 
در وزارت راه، داود منظــور و فارغ التحصیل 
دانشــگاه امام صــادق در معاونــت برنامه و 
بودجه، سیدمحمد آقامیری و نزدیک به جبهه 
پایداری در وزارت جهادکشاورزی، محمدرضا 
فرزین از اعضای سابق تیم اقتصادی احمدی 

نژاد در بانک مرکزی، از مهمترین افراد جدید 
وارد شده به تیم رئیسی هستند.

در کنار این موضوع باید به نقش جایجایی 
محســن رضایی از تیم اقتصــادی به دبیری 

شورای اقتصادی قوا توجه کرد.
این دبیرخانه که بــه مرور ظرفیت حضور 
منتقــدان به سیاســت های دولــت همچون 
یاســرجبرائیلی را فراهم خواهد کرد، محسن 
رضایی را در شــرایط آزادی عمل بیشتر برای 
کاربرد ایده های خود در شــورای سران، قرار 

خواهد داد.

ادعایپرداختغرامتبهانگلیسبابتشعارنویسیرویدیوارسفارتدرتهرانتکذیبشد

ندانمکاریباادعایارزشمداری

فروپاشیتیماقتصادیدولتسیزدهمتاپایانسالدوم

کواکبیاندراینستاگرامنوشت

بیرغبتیمسئولانبهمشارکتحداکثریدرانتخابات
گروه سیاسی: »مصطفی کواکبیان« نماینده، پیشین مجلس و دبیرکل حزب 
مردم سالاری با اشاره به نقش شورای نگهبان در رقابتی شدن انتخابات در قسمت 
۱۷ ســریال روزهای خدمت به مردم در مجلس را در حساب اینستاگرامی خود 

منتشر کرد و نوشت:
»باتوجه به شروع پیش ثبت نام انتخابات مجلس دوازدهم و ضرورت رقابتی تر 
شدن انتخابات و اینکه علائمی از سوی دست اندر کاران برای مشارکت حداکثری 

مردم دیده نمی شود.
 رهبر انقلاب در خطبه های نماز جمعه فرمودند حضور ملت ایران در انتخابات، 
کشور را بیمه می کند، باید کاری کنیم مردم با ذوق و شوق در انتخابات شرکت 

کنند. 
ما دوســت داریم انتخابات رقابتی باشد و ما هم لیست بدهیم، ما می خواهیم 
شــورای نگهبان آنهایی کــه محکومیت مالی و اخلاقی ندارنــد را تایید کند تا 

انتخابات رقابتی و مشارکت مردم گسترده شود.«

شاخصهایمعنادارخطیبجمعهتهران
درفراخواننامزدهایانتخاباتمجلس

حجت الاســلام و المســلمین ابوترابی فرد امام جمعه موقــت تهران گفت: 
صاحب نظران عالم و کسانی که مسائل اصلی اقتصادی، فرهنگی و سیاسی کشور 
را فهم می کنند و توجه دارند که تورم ریشه در کسری بودجه سالانه کشور دارد 
و با اصلاح ســاختار نظام بودجه ریزی می توان در مسیر مهار تورم قدم برداشت 
وارد عرصه انتخابات شــوند. به گزارش جماران،  حجت الاســلام و المسلمین 
ابوترابی فرد امروز گفت: هرگاه ســاحت حکمرانی در همه سطوح خصوصا سطح 
بالای از قدرت ســاحت عمل و اقدام خردمندان متعهد، کاردان، پاک ســیرت و 
پاک دست باشد، به توسعه و ارتقای عدالت اجتماعی می افزاید و سرمایه اجتماعی 
و امید افزایش می یابد. وی افزود: صاحب نظران عالم و کســانی که مسائل اصلی 
اقتصادی، فرهنگی و سیاسی کشور را فهم می کنند و توجه دارند که تورم ریشه 
در کسری بودجه سالانه کشور دارد و با اصلاح ساختار نظام بودجه ریزی می توان 
در مســیر مهار تورم قدم برداشت وارد عرصه انتخابات شوند. ابوترابی فرد گفت: 
چهره هایی که توجه دارند باید منابع ملی را پس انداز و صندوق ذخایر ارزی را به 
صندوق قدرتمند تبدیل کرد تا کشور بتواند از این تنگناها عبور کند وارد عرصه 
انتخابات شــوند. امام جمعه موقت تهران گفــت: صاحب نظرانی که می دانند با 
افزایش هزینه های جاری و تأمین هزینه ها از منابع نامشروع، استقراض از بانک 
مرکزی و افزایش پایه پولی بر مشــکلات کشور افزوده می شود و این مسائل را 

تشخیص می دهند برای ورود در این صحنه آماده باشند.

علمالهدی:
دچاربیثباتیدر»معیشتمردم«

و»کالاهایاساسی«هستیم
خطیب نماز جمعه مشــهد تأکید کرد: امروزه در عرصه اقتصاد با دو مسئله 
مواجه هستیم؛ یکی اختلاف طبقاتی شدیدی که روزبه روز درحال توسعه است و 
دیگری بی ثباتی در معیشت مردم و به خصوص کالاهای اساسی. به گزارش شفقنا 
، آیت الله ســید احمد علم الهدی در خطبه سیاسی نماز جمعه این هفته که در 
حرم مطهر رضوی برگزار شد، ضمن برشمردن نقاط ضعف و قوت دولت سیزدهم 
در سالروز دوسالگی این دولت اظهار کرد: در روزهایی هستیم که عمر دولت به 
نیمه رسیده است و در این شــرایط، می توان به بررسی کارنامه دولت سیزدهم 
پرداخت تا آن چه در عرصه خدمات عمومی، دیپلماسی و سایر مسائل رخ داده، 
موردتوجــه و اذعان عموم مردم قرار بگیرد و عملکرد دولت در عرصه اقتصاد نیز 
تشریح شود. در این کارنامه نقاط قوت و ضعفی وجود دارد که هم باید به قوت ها 
توجه کرد هم و آســیب ها را موردبررسی قرار داد تا این چالش ها برطرف شوند. 
وی افزود: در ۱2 مرداد سال ۱۴۰۰، این دولت مورد تنفیذ رهبری قرار گرفت و 
در نیمه مرداد آن سال، پیش از اینکه رأی اعتماد از مجلس گرفته شود، نخستین 
جلسه مشــترک رئیس جمهور با وزرا و دولتمردان دولت دوازدهم برگزار شد تا 
وزیران، عرصه مدیریت کشــور را برای آقای رئیس جمهور تشریح کنند. در این 
جلسه، بعضی از این ها گفتند شما در زمانی دولت را به دست گرفته اید که مسائل 
منطقه و اقتصاد کشور به خاطر فشارهای آمریکا دچار اشکال شده، مسئله کرونا 
و قتل عام ناشــی از آن نیز ما را به حالت اســتیصال درآورده، خشک سالی بیداد 
می کند و از نظر بودجه هم در شرایطی هستیم که حتی برای حقوق کارمندان 
دولت در همین ماه موجودی به حد کافی وجود ندارد. وی خاطرنشــان کرد: در 
آن جلســه، وزیر نیرو گزارش داد برق ناتراز اســت و تولید با مصرف خصوصاً در 
نقاط گرمسیری تناسب ندارد. وزیر جهاد کشاورزی گزارش داد که برای واردات 
گنــدم و روغن به 3.2 میلیــارد دلار ارز نیاز داریم کــه در خزانه وجود ندارد و 
بودجه تا تیرماه ۱۴۰۰ پیش خرج شــده اســت. علاوه بر این، آن زمان بودجه 
۴8۰ هزار میلیارد تومان کســری داشــت، 2۰۰ هزار میلیارد تومان پول بدون 
پشــتوانه چاپ شده بود و نقدینگی در آســتانه انفجار بود. بدهی انباشته دولت 
که بایســتی بلافاصله پرداخت می شــد، از ۱5۰۰ میلیارد تومان فراتر می رفت. 
اوراق قرض الحســنه به 532 هزار میلیارد تومان رسیده بود. ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان، بدهی دولت به صندوق بازنشســتگی بود که باید تسویه می شد. 2۷۰۰ 
میلیارد تومان بدهی ســود اوراق بود. طرح رتبه بندی معلمان، ۴۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه نیاز داشت و دولت به اندازه 5۴ هزار میلیارد تومان به بانک مرکزی 
بدهکار بود. وی ضمن برشــمردن نقاط قوت دولت ســیزدهم تأکید کرد: با این 
حال، نباید با مشــاهده این نقاط قوت از آسیب ها غافل شد و از چالش هایی که 
قشــر آسیب پذیر جامعه با آن دست به گریبان است، چشم پوشی کرد. حقیقت 
این اســت که امروزه در عرصه اقتصاد با دو مسئله مواجه هستیم؛ یکی اختلاف 
طبقاتی شدیدی که روزبه روز درحال توسعه است و دیگری بی ثباتی در معیشت 

مردم و به خصوص کالاهای اساسی.

مهلتغیرقابلتمدیدثبتنامانتخابات
»محسن اسلامی« سخنگوی ستاد برگزاری انتخابات کشور در گفت وگو با ایلنا، 
در پاســخ به این سوال که استقبال از فرآیند پیش ثبت به چه صورت بوده است، 
گفت: با توجه به روند ثبت نام هایی که در حال انجام است و با توجه به آمار ثبت نام 
داوطلبان انتخابات نمایندگی مجلس شــورای اســلامی تاکنون به نظر می رسد 
نسبت به آمار انتخابات ســال 98 شاهد رکوردزنی خواهیم بود. نکته بعدی آنکه 
فضای الکترونیکی و ســهولت در نحوه استفاده از آن خیلی به افزایش آمار کمک 
کرده اســت تا متقاضیان بیشتری ثبت نام کنند. بعد از پایان ثبت نام نیز آمارهای 
تخصصی و اصلی درباره آمار ثبت نام به تفکیک هر اســتان، جنسیت، تحصیلات 
و ســن را اطلاع رسانی خواهیم کرد.  اســلامی در پاسخ به این سوال با توجه به 
نحوه ثبت نام ها آیا موضوع تمدید ایام ثبت نام هم در دستور کار قرار دارد، گفت: 
همانطور که در قانون انتخابات آمده اســت، مهلت پیش ثبت نام ۷ روزه اســت و 
امکان تمدید وجود ندارد. تنها نکته ای که وجود دارد این است که اگر سامانه ثبت 
نام دچار اشــکال فنی شــود، با هماهنگی، آن ساعتی که دچار نقص فنی شده را 
در نظر گرفته و جبران خواهیم کرد. ســخنگوی ستاد انتخابات کشور در پاسخ به 
این سوال که برخی از افراد و جریان های سیاسی نسبت به روند اعلام زمان پیش 
ثبت نام گلایه هایی مطرح کردند و خواســتار اضافه شدن روزهای پیش ثبت نام 
بودند، گفت: همان طور که می دانید، قانون انتخابات در تاریخ ۱۴۰2/5/۷ به ستاد 
انتخابات ابلاغ شــد. به هر حال باتوجه به تاخیر در زمان ابلاغ قانون و همچنین 
تعیین تکلیف بحث انتخابات تناسبی که در مورد شهر تهران مطرح بود، به جهت 
آنکه باید آن بازه زمانی ۷۰ تا ۱۱۰ روزه قبل از ثبت نام نهایی را رعایت می کردیم، 
ملزم به اجرای قانون بودیم. وزارت کشــور هم مجری برگزاری انتخابات است و به 
حوزه محتوایی قانون ورود نمی کند. بنابراین با توجه به آنکه مهلت پیش ثبت نام 
۷ روزه اســت، قابل تمدید نیست و ما هم استفتا کردیم و همان ۷ روز را تصویب 
کردند و به هرجهت باید به قانون عمل کنیم. بنابراین این قانون را مجلس تصویب 

کرده و در هیچ تبصره ای درباره تمدید زمان پیش ثبت نام صحبت نشده است. 
ثبت اطلاعات ۲۴ هزار نفر در سامانه پیش ثبت نام انتخابات

محســن اســلامی در خصوص آخرین آمار داوطلبان پیش ثبت نام شده برای 
انتخابات مجلس دوازدهم گفت: تا ساعت ۱۱ امروز جمعه )2۰ مرداد ۱۴۰2( تعداد 
9۰۴ نفر در سامانه پیش ثبت نام وزارت کشور ثبت نام کرده و مدارک و اطلاعات 

هویتی خود را بارگذاری کردند. 
سخنگوی ستاد انتخابات کشور ادامه داد: بدین ترتیب با تعداد 23 هزار و ۴66 
نفر ثبت نام کننده پایان روز چهارم، مجموع کل پیش ثبت نام کنندگان تا ساعت 

۱۱ روز جمعه به 2۴ هزار و 3۷۰ نفر رسید.

ویژه

نماز جمعه

انتخابات
رئیس جمهوری با اشــاره به خدمات برجسته ای که در 
طول دوران انقلاب اسلامی برای توسعه و آبادانی سیستان 
و بلوچســتان صورت گرفته اســت، بر ضرورت اســتمرار 
این خدمــات تاکید کرد و گفت: اســتفاده از ظرفیت ها و 
استعدادهای برجسته مردمی برای سرعت بخشیدن به روند 

توسعه استان باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
به گزارش ایسنا، ســید ابراهیم رئیسی در نشست ویژه 
اعضای شــورای راهبردی توسعه سیستان و بلوچستان که 
عصر پنجشــنبه برگزار شد، با اشاره به خدمات برجسته ای 
که در طول دوران انقلاب اسلامی برای توسعه و آبادانی این 
استان صورت گرفته است، بر ضرورت استمرار این خدمات 
تاکید کرد و گفت: اســتفاده از ظرفیت ها و اســتعدادهای 
برجسته مردمی برای سرعت بخشیدن به روند توسعه استان 

باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.

رئیس جمهوری تفویــض اختیارات ویژه به اســتاندار 
سیستان و بلوچســتان برای حل مشکلات و پیشبرد امور 
استان را ضروری دانست و بر تداوم هماهنگی همه مدیران 

استان برای رفع مشکلات تاکید کرد.
در این جلســه تأمین اعتبار برای طرح های آبرســانی 
اســتان، پیگیری اعتبارات مربوط به خــط ریلی زاهدان-
چابهار، ســرعت بخشیدن به طرح های اشتغالزایی از جمله 
فعال کردن معادن اســتان، تخصیص بودجه برای توسعه 
فعالیت های فرهنگی و همچنین برگزاری جلسات هماهنگی 
برای هم افزایی بین مناطق آزاد، اســتانداری و ستاد توسعه 

سواحل مکران طرح و مورد بررسی قرار گرفت.
تســریع در رسیدگی به مسائل ناشــی از حوادث سال 
گذشــته زاهدان و پرداخت خســارت آسیب دیدگان نیز از 

جمله موارد مورد تاکید بود.

بهــادری جهرمی گفت: در هر حال، تمرکز اصلی ما بر 
مذاکرات رفع تحریم ها اســت و، چــون تحریم ها ظلم به 

مردم و غیرقانونی است، هرگز آن را رها نمی کنیم. 
تحریم ها باید رفع شــود. در مذاکرات مصمم و جدی 
هســتیم، اما روی خنثی سازی حساب می کنیم و معطل 
نمی مانیم. اگر برای رشد و پیشرفت معطل دیگری بمانیم 

حتماً ضرر می کنیم. 
سخنگوی دولت درباره این جمله اش که »رئیسی وقتی 
کالایی گران می شود شــب خوابش نمی برد«، گفت: من 
یکی از شــب های محرم در یکــی از کوره های آجر پزی 
جنوب تهــران به هیاتی محلی در آنجا رفتم. یک شــب 
میهمان آنجا بودم. بعد از مراســم اصرار کردند که درباره 

مسائل و مشکلات معیشتی صحبت کنیم. 
می گفتند شما مشــکلات ما را که می بینید، به دولت 

خبر بدهید. بهادری جهرمی گفت: من که در پاسخ به این 
مســاله صحبت کردم و گفتم که »الحمدلله امروز فردی 
رئیس جمهور و نفر دوم کشــور و رئیس قوه مجریه است 
که با درد یتیمی بزرگ شده است و تصور نکنید نمی دانند. 
ســخنگوی دولت با تاکید بر این که دولت و رسانه ها برای 
حل مشــکلات مردم و آلام آن ها به ویــژه طبقه محروم 
مسئولیت دارند، گفت: بیایید دست به دست هم بدهیم و 
کمک کنیم این مســیر سرعت یابد. طبیعتاً در جایی هم 
که نقطه ضعف است و ما هم ادعا نمی کنیم بهترین برنامه 
ممکن را اجرا می کنیم، اما نقاط ضعف را شناسایی کنیم و 
بهبود بدهیم. آن حس نا امیدی را به جامعه ندهیم. وقتی 
مطالبه گری اصلاح یک سیاست غلط و یک خطا و اشتباه 
داریم حواسمان باشد این مطالبه گری توام با ایجاد حس 

ناامیدی نشود. 

توضیحسخنگویدولتدربارهبیخوابیرئیسیتاکیدرئیسیبرتفویضاختیاراتویژهبهاستاندارسیستانوبلوچستان


